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Vasúti halár-
állomások 

Pécsett pénteken jegyző-
könyv aláírásával befejezte 
munkáját a Magyar és a Ju-
goszláv Államvasutak állan-
dó munkabizottságának 10. 
íilése, amelyen a két ország 
határterületét érintő és egyéb 
közös érdekű műszaki, keres-
kedelmi, forgalmi problé-
mákról, feladatokról, a tudo-
mányos együttműködés fej-
lesztéséről tárgyaltak. 

A felek megállapították: a 
programnak megfelelően ha-
lad a murakeresztúri közös 
határállomás bővítése, kor-
szerűsítése. Ez a munka jövő-
re az új állomásépület kivite-
lezésének megindításával 
folytatódik. A szabadkai kö-
zös határállomás átépítési 
terveit a közeljövőben mu-
tatja be a jugoszláv fél. 

Tárgyaltak a villamosítás-
ról is. A magyar oldalon dol-
goznak a Budapest—Kelebia 
vonal villamosításán, jugo-
szláv területen pedig ennek 
folytatásaként Szabadka, 
Belgrád és Indija felé a jugo-
szlávok villamosítják Zágráb-
tói a gyékényesi határ felé 
Botovóig a vasútvonalat 

Tisza-völgyi öntözéses 
mezőgazdasági program 

A FAO igazgatójának 
sajtótájékoztatója 

Magyarország és az ENSZ magyarországi termelőszö-
Élelmezési és Mezőgazdasági vetkezetek tapasztalatainak 
Szervezete (FAO) közötti nemzetközi hasznosítása is. 
együttműködés bővítéséről A FAO-ban ugyanis mind-
tárgyai hazánkban E. 11. inkább felismerik — amint 
Hartmans FAO igazgató, aki az igazgató elmondotta —, 
pénteken a MÉM-ben sajtó- hogy a farmerek megsegíté-
tájékoztatón ismertette az sének koncepciója, hogy tud-
elképzeléseket. niillik szolgáltatásokkal tá-

Elmondotta, hogy a FAO mogatják munkájukat, nem 
támogatásával idén befejező- bizonyul elég hatékonynak, 
dik a Tisza-völgyi öntözéses ezért a termelő jellegű szö-
mezőgazdasági program első vetkezetek tevékenységének 
szakasza; 55 ezer hektáros tapasztalatait igyekeznek 
területen hét úgynevezett összesíteni és szélesebb kör-
modellgazdaság épült. Az ben ismertetni. Különösen a 
öntözés nyomán nőttek a ter- fejlődő országokban, ahol a 
méshozamok, s gazdag szak- mezőgazdasági termelés fej-
mai anyag állt össze a ta- lesztését igyekeznek össze-
pasztalatokból. Ezeket a fej- kapcsolni a termelő jellegű 
lődő országok szakemberei szövetkezetek kialakításával, 
számára igyekszik a FAO Az ehhez szükséges szerve-
hozzáférhetóvé tenni. z é s i munkamegosztási, üzem-

Szó van arról, hogy az ön- viteli és agronómiai tapasz-
tözési programot a FAO tá- talatokat részben a jól mű-
mogatásával tovább bővítik, ködő magyar közös gazda-
Ezen túlmenően a FAO ve- Ságokban igyekeznek besze-
zetőségét foglalkoztatja a rezni. (MTI) 

v í z 
Az autójavító vállalat programja 

Környezetünk hatásos vé-
delme valamennyiünknek ér-
deke. Mégis, sok a szó, kevés 
a tett, így aztán minden kez-
deményezésnek örülnünk kell. 
Főként a vállalatok, üzemek 
próbálkozásainak — az ipari 
szennyvizek okozzák ugyanis 
a legtöbb bajt. A Volán és 
az autójavító vállalatok pél-
dául nagy mennyiségű isza-
pot és olajat juttatnak a 
szennyvízvezetékekbe. Az 
iszap a vízben lerakódik, 
így nem tesz sok kárt az élő-
világban, annál inkább az 
olaj. Különösen akkor, ha 
autótisztító vegyszerekkel 
oldva kerül a vízbe. 

Sok fejtörést okozott ez az 
AFIT XI . számú Autójavító 
Vállalat vezetőinek is az el-
múlt években. Nem csupán 
azért, mert átérezték a kör-
nyezetvédelem fontosságát, 
hanem azért is, mert tekin-
télyes bírságot fizettek ki a 
hatóságoknak a víz szennye-
zéséért. Idén például 439 ezer 
forintot. A bírság csaknem 
fele a Tolbuhin sugárúti 
szerviz „érdeme". Pusztán a 
fejtörést persze méltán ke-
vesellhetjük, pontosabban ke-
vesellhettük. Idén április el-
sejétől ugyanis — ha próba-
képpen is — dolgozik már az ligramm szennyeződés lehet 

Acs S. Sándor telvétele 

A Tolbuhin sugárúti víztisztító 

Szegeden nem fejeződött 
első víztisztító berendezés a a vízben; a szervizből csator- még be az ipari víz tisztítá-
Tolbuhin sugárúti üzemben, nába kerülő víz viszont en- sának programja. A Vásár-
Miért nem hamarabb? A vál- nek harmadát tartalmazza, helyi Pál utcai, központi 
lalat vezetőinek véleménye Vagyis akkor is megfelel üzem következik; oda jövő-
szerint azért, mert a koráb- majd az autójavító berende- re, az első félévben érkezik 
bi próbálkozások nem jár- zése, ha szigorítják az elő. meg a tizenöt köbméteres 
tak eredménnyel. Már évek- írásokat. Márpedig ez hama- tisztító. Ezt már nem a sa-
kel ezelőtt tárgyaltak az rosan várható. ját műszaki fejlesztési alap-
egyik tervező vállalattal. Az autójavító tehát tett va- iából fizeti az autójavító, 
Alighanem meg is egyeztek lamit a környezet védelmé- hanem a tröszttől kap két-
volna, csakhogy a tervezők ért, s ez mindennél fonto- millió forintot. A beruházás 

garantálni a s abb.A vállalat számára azon- várhatóan 1978 végére feje-nem tudták 
tisztítás utáni megfelelő víz- b a n _ teijesen érthetően - ^ ^ b e Következhet a vá 
minőséget 

Végül is a Magyar Ásvány- éri-e 
az is lényeges, hogy meg-

olaj és Földgáz Kísérleti In- Könnyű kiszámítani. A teljes 
tézettel való megbeszélések fejlesztési költség 800 ezer 
vezettek eredményre. A forint volt négyszer annyi, 
veszprémiek olyan tisztító- amennyi a Tolbuhin sugár-
berendezést fejlesztettek ki úti üzemre jutó bírság. A 
és gyártottak, amely éppen működtetés nem túlságosan 
megfelelt a szegedieknek. Ta- költséges, vagyis négy év 
valy december végéig meg- alatt megtérül a beruházás 
érkeztek az eszközök abba a értéke. Sőt, hamarabb, mert 
helyiségbe, amelyet az autó- a bírságolás progresszív, 
javítók maguk alakítottak át Az AFIT a többi vállala-

a célnak megfelelően. Janu- tánál is szorgalmazza a 
ártól március végéig tartott a szennyvíz tisztítását. Alapos 
technológiai szerelés, amelyet mérlegelés után helyesnek 
a gyártók és az alkalmazók látták a tröszt vezetői, ha 
közösen végeztek. Az ápri . megvásárolják a MÁFKI be-
lis elsejei üzemkezdet után rendezésének előállítási jo-
az intézet szakemberei vál- gát. így is történt, s aSzom. 
lalták, hogy időként Szeged- bathelyi Autójavító Vállalat 
re látogatnak, s ha nehéz- máris megkezdte a gyártást, 
ség támad, segítenek. Be- Háromféle teljesítőképességű 
avatkozásukra azonban mind- gép rendelhető tőlük, olyan, 
eddig nem volt szükség, a amelyik öt, tíz, illetve tizen-
tisztitóberendezés nagysze- öt köbméternyi vizet tisztít 
rűen működik. Az előírás sze- óránként. A Tolbuhin sugár-
rint literenként hatvan mii- úton a legkisebb működik. 

az ilyen befektetés. " t ó ^ M s z e r v i z ! 

Szirák József 

Politika és gyakorlat 
az egyetemen 

Egy állásfoglalás utóélete 
Politikai testületek fontos szakembereknek azonban ma a 12 százaléka nő). Általá-

és aktuális határozatai hir.ba is nehéz megmagyarázni, ban csak később kapcsolód-
kerülnek a köztudatba, ha az hogy értelmiségiként — az nak be intenzíven a kutató-
érintett intézmények nem egzisztenciájuk, magánéletük munkába, átlagos életkoruk 
igazítják azokat saját fazon- megalapozásához — nem is alacsonyabb férfi kolle-
ra, munkahelyi adottságaik- kapnak különösebb segítse- gáiknál, nem meglepő, ha 
ra, ha megállapításait, kije- get a társadalomtól, mely kö- ilyeténképpen a teljesítmé-
lölt feladatait nem „bontják rülmény úgy is jelentkezhet, nyük mérsékeltebb Ami vi-
le", nem konkretizálják. Még hogy a fizikai származású szont a József Attila Tudo-
a tavasszal — hogy a me- pályakezdők egy része nehe- mányegyetem ideológiai-poli-
gyei pártbizottság állást fog- zen fogadja el az egyetemi tikai munkáját illeti, kedve-
lalt az értelmiség munkájá- tanulmányai során még ked- ző a kép, hiszen a képzésnek 
ról, politikai arculatáról, vezőbb helyzetének megvál- számos formája alakult ki, 
meghatározva a soros tenni- tozását. Lelkesen fogadták az eredményeképpen gyakorla-
valókat - az MSZMP me- egyetemi oktatók a tudo- t i J s z i n t e v a l a m e n n y i d o l . 
gyei végrehajtó bizottsaga manypolitikai irányelveket, . . 
úgy döntött, a dokumentu- később mégis enyhe csaló- gozo es hallgató erdekeit va-
mot tárgyalják meg azokban dást éreztek, hiszen azoknak lamilyen képzési formában, 
a munkahelyi párfszerveze- végrehajtása — az anyagi Mindazonáltal a politikai ne-
tekben, ahol sok értelmiségi feltételek megteremtésében v e j d rnunka gyengéje ma-
dolgozik: vitassák meg és - gyakran körülményessé szaktanszékek tevé-
hotározzanak a belőle faka- válik. r a m a szaKtanszeKek teve-
dó sajátos feladatokról. így kenysege, holott a tarsadal-
került minap a József At- . i mi szervek politikai-ideoló-
tila Tudományegyetem párt- 2. giai nevelése és a marxizmus 
bizottságának kibővített ülé- I J -leninizmus oktatása csak 
sere az az anyag, melyet a , . 
helyi végrehajtó bizottság Csongrád megye ertelmisé- azoknak hasonlo törekvesei-
terjesztett elő éppen a fent gének körülbelül 37 százaié- v e i i e h e t hatékony, 
említett megyei pártdokumen- k a Pedagógus, ezen belül ko-
tum nyomán. rulbelul 20 szazalékra tehető 

a felsőoktatási intézmények F© i 
oktatóinak száma (1975-ös | ' | 
adatok szerint). Ebben a tar-
tományban jelentős helyet Mint a fentiekből is kitö-
foglal el — a megye hat ilyen nik, az egyetemi párt-vb je-

A terjedelmes beszámoló intézménye között — a Jó- lentése nem az eredmények 
általában az állásfoglalás zsef Attila Tudományegye- látványos csillogtatására tö-
azon pontjait gondolja to- tem pedagógusi kara, mely rekedett, sokkal inkább a 
vább, logikusan melyek ^ ö s s z e s l é t s z á m n a k m i n t _ hiányosságok föltárására, a 

& - — - tesz. ki. Am. t e e n d ? várolásár. Nem cso-

munistáit, dolgozóit így viszont a káderutánpótlását egészítő gondolatok, melyek 
például szóvá teszik: míg a illeti, köztudott, hogy a lehe- során fölmerült a város éa 
kutatóintézetek anyagi-tech- tőségek biztosításában nem az egyetem kölcsönösségi 

országos'^ U r^rufl^az°egyete- ^ h a t lépést a vállalatok- g g ? > 
meken, különösen a főisko- kai, gazdasági mtezmenyek- g C j a külföldi utazások-utaz-
lákon hiányosak a munka- kel, s félő, hogy ez a tény tatások korlátozottsága, sőt 
feltételek. A kutatói-oktatói idővel minőségi romláshoz feszegették azt a nem kevés-
káderállomány az elmúlt tíz Jóllehet az eevetemi s é izgalmas kérdést is: léte-
év során 20 százalékkal no- ™ z e u J o l I e b e t a z f y e e ™ z i k-e napjainkban önálló ér-
vekedett. Érvényes a József káderutánpótlás fo területet telmxségi tudat. A megyei 
Attila Tudományegyetemre változatlanul a végzős hall- pártbizottság titkára az ér-
is az állásfoglalásnak azon g a tók jelentik, más egyete- telmiség gazdasági-közgazda-
kitétele, mely szerint „a pe- elvétve kerül- s áSi szemléletének formálá-
dagógusok politikai egyet- f T a f L t Í I ! . f ú s á b a- valamint az alkotó 
értése az MSZMP KB 1972-es, n e k fiatalok, meg ritkáb- m u n k a m e g í t é l é s é b e n m é g 

az állami oktatás tovább- ban a már gyakorló szak- föltáratlan tartalékokról 
fejlesztéséről szóló határoza- emberek. Kevesebb a fiatal szólt, s arról a valójában ké-
tával mindinkább pedagógia. p á r t a g . o k t a t 6 d e c s ö k k e n t a zenfekvő és praktikus elvá-
cselekvesse válik. Donto £ * • " r á s r 6 1 h o g y a z egyetemisták 
többségük aktív közéleti te- fizika! dolgozo származású i r á n y í ' t o t t elhelyezésével nem 
vékenységet, hatékony társa- fiatalok száma is. (A tanár- e ié g az utolsó félévben fog-
daimi munkát végez, sokat s e géd kategóriában még a lalkozni. hatásosabb ezt jó-

i tettek és tesznek a munkás- hallgatóknál kimutatható való elóbb kezdeni, 
muvelodésert, a dolgozók al- a JATE pártbizottsága — 

j talános és szakmai művelt- aranyt sem en el.) A JATE a k i e g é s z i tésekkel együtt -
I ségének fokozásáért". Ugyan- oktatóinak-kutatóinak 38 szá- elfogadta a jelentést. S azt is 
akkor fölvetik az egyetem z a iéka nő: ám hátrányos megszavazta, hogy az értel-
kommunistái, hogy az intéz- h e l y z e t ü k e t m u t a t j a , hogy miséggel kancsolatos doku-
mény falain belül talalkozni . . " mentumok éljenek további 
az értelmiség közérzetét töb- egyre nagyobb nehezségekbe & e t e t a z a l a p S z e r v e z e t e k b e n 

bé-kevésbé jellemző úgyne- ütközik előrehaladásuk, mind tűzzék ott is napirendre, 
vezett „bizonytalansági" ér- kevesebben képesek tudomá- hogy tanulságai közvetlenül 
zéssel mely nem annyira po- fokozatot szerezni, ez- beépüljenek a napi gyakor-
litikawdeológiai eredetű, in- ' i a t b a 

kább az értelmiség objektív a l t a l magasabb beosztáshoz 
léthelyzetéből fakad. Szere- jutni (a docenseknek csupán Nikolényi István 
pet játszik benne a munka 
anyagi elismerése. A pedagó-
gusok, így az egyetemi ok-
tatók, jövedelme sokáig igen 
szerény volt, most sem éri 
el a hasonló szakképzettség-
gel rendelkező agrár- és 
műszaki értelmiségiek jöve-
delmét — ami természetsze-
rűleg úgy tudatosul az okta-
tókban, mint munkájuk tár-
sadalmi alábecsülése. Igaz, 
a közelmúltban végrehajtott 
bérrendezés — mértékénél 
fogva — igen kedvezően be-
folyásolta a pedagógusok 
közérzetét. A pályakezdő 

Tanácselnökök értekezlete 
. a Parlamentben 

A fővárosi, megyei, megyei nemcsak az éves terv teljesí-
városi tanácsok elnökei Papp tését kell megszervezni, jö-
Lajos államtitkárnak, a Mi- vőre át kell tekinteni a nép-
nisztertanács Tanácsi Hiva- gazdaság ötödik ötéves ter-
tala elnökének vezetésével vének várható teljesítését is. 
pénteken ülést tartottak a Ezzel egyidejűleg meg kell 
Parlamentben. Az értekezle- kezdeni a hatodik ötéves tér-
tén Bíró Ferenc, az Országos vező munkát. Hangsúlyozta: 
Tervhivatal elnökhelyettese az éves tervező tevékenység 
beszámolt a tanácsi gazdaság fontossága növekedett, de 
1976—77. évi fejlesztésének jottányit sem változott a nép-
főbb tapasztalatairól, majd a gazdasági és a tanácsi kö-
jövő évi tervezési feladatok- zéptávú tervek szerepe, fűnk-
ről szólva elmondotta: 1978a ciója, fontossága. Változatla-
tanácsi gazdaság tervszerű nul a középtávú terv a gaz-
fejlődése, fejlesztése szem- daság alapvető arányait, üte-
pontjából azért fontos, mert mét meghatározó tervfajta. 

Mórahalmon 
Jövőre megkezdik az óvoda építését 

Tegnap, pénteken a móra- majd az egészségügyi ellátás 
halmi művelődési házban is, s jelentős összeggel emel-
Murányi György tanácselnök kedik a szociális gondozás 
vezetésével ülésezett a nagy- költségelőirányzata. Több idős 
község tanácsa. A testület embernek biztosítanak ebé-
megvitatta és elfogadta az det és három új tiszteletdíjas 
igazgatási munka értékelésé- gondozót állítanak be, akik a 
ről szóló beszámolót Jóvá- magányosan élő öregekkel 
hagyta az 1978-as munkatér- foglalkoznak, törődnek, 
vét, meghatározta a jövő évi A fejlesztési alapból a leg-
költségvetést, és a fejlesztési nagyobb összeget az óvoda 
tervet, végül előterjesztések- építésére fordítják. Korábban 
re, interpellációkra került úgy tervezték, hogy 50 férő-
sor. helyes óvodát építenek, de az 

A korábbi évek gyakorlaté- elképzelés már a jelenlegi 
tói eltérően még ebben az év- igényeknek sem felel meg. 
ben jóváhagyta a tanács az így a különböző szervektől 
1978-as költségvetést s a fej- kapott segítséggel 75 férőhe-
lesztési alap tervét. A testű- lyes óvodát szeretnének átad-
let döntése szerint 1978-ban a ni 1980-ban, aminek az építé-
tanács 13,3 millió forintból si munkálatai jövőre kezdód-
gazdálkodhat. A költségvetés nek. Az óvoda terveit a CSO-
előirányzott összege 9,6 mii- MITERV készíti. E beruházás 
lió forint, a fejlesztési alap mellett a fejlesztési alap nagy 
pedig 3,7 millió forint. Lénye- részét a Vásártér áthelyezé-
gesen többet költenek a ta- sére, a játszótér építésének 
nácsi gazdasági tevékenység folytatására és a költségveté-
fejlesztésére, mint az elmúlt si üzem gépbeszerzésére fór-
évben. Erezhetően javul dítják. 


